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Tanévnyitó az orvos-
tudományi egyetemen 

Az ú j tanév ünnepélyes 
megnyitóját tegnap, hétfőn 
tartotta a Szegedi Orvostu-
dományi Egyetem az aulá-
ban. Az alkalomra el jöt t 
Csontos András, az Egész-
ségügyi Minisztérium osz-
tályvezetője. ott volt az 
ünnepségen Horváth Ká-
rolyné, a megyei, Schmidt 
Jctzsef, a városi ipártbizott-
ság t i tkára, Papp Gyula, 
Szeged tanácselnöke. Szabó 
G. László, a megyei tanács 
elnökhelyettese. a megyei 
és a városi KlSZ-bizottsá-
gok, az Egészségügyi Dol-
gozók Szakszervezete, a 
népfront városi bizottsága, 
valamint a szegedi felsőok-
tatási intézmén-ek képvise-
lői. 

Tanévnyitó beszédében 
Cserháti István a SZOTE 
rektora először a személvi 
változásokat ismertette 
Mint lapunkban niá*- meg-
írtuk. Ribári Ottó egyetemi 
t aná r a budapesti orvos-
egyetemen folytat ja mun-
ká já t . ezért a klinikai rek 
torhelyettesi teendők el látá-
sára Varrá Vince egyetemi 
tanár , az I számú belgyó-
gyászati klinika igazgatója 
kapott megbízást. A gyógy-
szerészkari dékán Selmeczi 
Béla egyetemi tanár, a 
gyógyszer-technológiai inté-
zet igazgatója; az általános 
orvoskar dékánhelyettesi 
leendőinek ellátásával Dedig 
Kovács László egyetemi ta-
nár t bízták meg. Minthogy 
két klinikán betöltetlen az 
igazgatói teendőkkel járó 
professzori állás, a minisz-
tér iummal egyetértésben a 
rektor ideiglenesen megbíz-
t a Varró Vincét a radioló-
giai. Jóri József egyetemi 
ad junktus t a fül-orr-gége 
klinika vezetői feladatainak 
ellátásával. 

A tanévnyitó résztvevői 
egyperces néma felállással 
adóztak a július 23-án el-
hunvt Petri Gábor sebész-
professzor emlékének 

Az egyetemen az elmúlt 
tanévben is a hármas fel-
adatrendszer — oktatás, ku-
tatás gyógyítás — jegyében 
eredményesen munkálkod-
tak az oktatók, kutatók — 
mondta Cserháti István. A 
számokkal is kifejezhető 
eredmények ismertetése 
után tájékoztatott arról, 
hogy tavaly a Szegedi Aka-
démiai Bizottsággal közö-
sen harmincegy nyilvános 
tudományos ülést rendezett 
az egyetem, s ezeken kívül 
kilenc kongresszust. ván-
dorgyűlést. összesen 42 ok-
tató volt hosszabb-rövidebb 
időtartamú külföldi tanul-
mányúton, 

A rektor beszámolt arról, 
hogv elkezdődött a 410 
ágvas klinikai tömb énítése, 
valamint több kisebb-na-
gyobb felújítás. A remé-
nyek szerint a közeljövő-
ben megkezdődhet a torna-
csarnok építése is. 

Az orvosegyetemi tanév-
nyitók hagyománya, hogy 
ilyenkor ad j ák át az intéz-
mény által alapított kitün-
tetéseket. Ilyen az 1972-ben 
létesített Szegedi Orvostudo-
mányi Egyetem Kiváló Ne-
velője cím, melyet ' éven-
ként két oktatónak ítélnek 
kiemelkedő oktatási és ne-
velési érdemekért. Az idén 
Hudák János tanársegéd (1. 
számú begyógyászati klini-
ka) és Pintyéné Hódi Klárr, 
ad junk tus (gyógyszertechno-
lógiai intézet) kapta. A má-

Simon Akos nyugalmazott főorvos átveszi gyémántdiplo-
máját az egyetem rektorától 

sik a Jó tanuló — jó spor-
toló cím. melyet t anulmá-
nyi és sporteredményeik 
a lapján hallgatók kapnak 
Most Palotás Anikó negyed-
évet végzett orvostanhallga-
tó és Moldoványi József, 
idén végzett fogorvos ve-
hette át. Ugyancsak az ün-
nepségen kapta meg az 
MSZBT jubileümi Emlék-
lapját Altorjay István egye-
temi docens. A SZOTE hall-
gatói közül egy gyógysze-
rész és 34 orvostanhallgató 
kap népköztársasági ösztön-
díjat. 

Szintén szép hagyománya 
az évnyitó ünnepségeknek, 
hogy köszöntik az intéz-
ményben évtizedekkel ez-
előtt diplomát szerzett or-
vosokat, gyógyszerészeket, 
akiknek jubileumi diplomá-
kat adnak át. A nyugdíjas 
korú orvosok és gyógyszeré-
szek munkásságát a karok 
dékánjai ismertették, sok 
évtizedes tevékenységükért 
Cserháti István mondott kö-
szönetet, majd átadta a dip-
lomákat. Az orvosok közül 

vasdiplomát kapott Szarka 
Vilma. A gyémántdiplomá-
sok: Seiler Zoltán és Simon 
Akos. Aranydiplomát kap-
tak: Arató Ottó, Csetényi 
Artúr, Gulyás Livia, Gyerkó 
János, Eidus Lívia, Horváth 
Károly, Huszár György, 
Kotsis Béla, Pribék László, 
Sziráky István, Winkler Er-
zsébet, Sztojanovics Mihály 
és Zengő Elemér. A gyógy-
szerészek közül gyémánt-
diplomás Popper József, 
Szarvasházy Ferenc, Vattay 
Elemér. Aranydiplomát 
kaptak: Forgách Emma, 
Forgács László, Gajdács 
Erzsébet, Gallina Béla, Gör-
be Gyula, Gyurkicza Blan-
ka, Hattyasy József, Ház-
nagy András, Jankovics Ka-
talin, Solt (Sztercula) Edith, 
Tápay Sára és Tóth Ilona 
Mária. 

A tegnapi ünnepség ter-
mészetesen az ú j hallgatók 
számára is különös jelen-
tőségű alkalom volt; tanul-
mányaik megkezdésekor 
őket is köszöntötte a rektor, 
s jó munkát kívánt a 296 
e l s ő é v e s n e k . 

S. E. 

Háromszázötven éves 
az Eötvös Loránd Tudományegyetem 

Hétfőn délelőtt ünnepélyes 
tanévnyitó közgyűlést tartot-
tak az alapításának 350. év-
fordulóját ünneplő Eötvös 
Loránd Tudományegyete-
men. A Himnusz elhangzása 
után Fülöp József rektor 
számolt be az 1984—85-ös 
tanévről és a soron követke-
ző feladatokról. Ezt követő-
en Nogy Józzef, a KISZ-bi-
zottság t i tkára köszöntötte 

az első éves hallgatókat. 
Ezen az ünnepélyes tanév-
nyitón adta á t a rektor az 
„Eötvös Loránd Tudomány-
egyetem arany Emlékérmét", 
valamint a „Pro Universita-
te" kitüntetéseket, a címze-
tes egyetemi tanári és do-
censi okmányokat 

Az ünnepség a Szózat 
hangjaival é r t véget. 

H gyógyszergyártás fejlesztése, 
a kutatások bővítése 

A gyógyszergyártás fe j -
lesztésére, a kutatási lehe-
tőségek bővítésére ú j telep-
helyet épít Budapesten az 
Égis Gyógyszergyár. A vál-
lalat évente általában 10— 
12 százalékkal fokozza ter-
mékeinek kínálatát, s ezt a 
növekedési ütemet a jövő-
ben is tar tani kívánja. A 
gyártás további bővítéséhez 
ú j üzemrészek kialakítása 
szükséges, amihez viszont 
már nem tudnak helyet biz-
tosítani az amúgy is eléggé 
beépített központi, budapesti 
gyárban. A Mátyásföldön 
építendő telephelyen több 
ú j létesítmény kialakitasara 
is mód nyílik. 

A tervek szerint itt kap 
majd helyet az ú j fa rma-
kológiai-biokémiai kutatóbá-
zis, a központi gyárból ide 
telepítik a gyógyszergyár-
tást, s a mátyásföldi telep-
re költözik az injekció-
üzem is. A beruházás első 
lépéseként az injekcióüze-
met és a kutatólaborató-
r iumokat építik fel 1988— 
89-ig, mthtegy 400—450 mil-
lió forintos költséggel. A 
terveket még az idén elké-
szítik, s a kivitelezők jö-
vőre már munkához lá that-
nak. A gyógyszergyártó 
részlegek a későbbiekben 
költöznek át a központi te-
lephelyről, ahol csak az 

alapanyagok készülnek majd 
a továbbiakban. A beruhá-
zás költségéit részben sa já t 
anyagi eszközökből, részben 
pedig a bankhitelből fede-
zik. 

A nagyszabású építkezések 
mellett további fejlesztéseket 
is végrehaj tanak az Égis 
gyáraiban. így például bőví-
tik és korszerűsítik a gyógy-
szergyártást körmendi gyá-
rukban, Budapesten pedig 
folytat ják az alapanyaggyár-
tás rekonstrukcióját , ál talá-
ban javí t ják a környezetvé-
delem feltételeit, s olyan 
technológiák kidolgozására 
törekednek, amelyek ered-
ményeként kevesebb lesz a 
hulladékanyag. 

Kérdezték - válaszolunk 
A közelmúltban Szeged-

ről, a Szőke Tisza üdülöha-
jóról jelentkezett a rádió 
Napközben cimű zenés ri-
portműsora, amelyben a 
Hallgatók kérdéseire is vá-
laszoltak az illetékesek. Mi-
vel a műsoridő kötött, ak-
kor nem tudtak ' megfelelni 
valamennyi érdeklődőnek, 
így a válasz nélküli kérdé-
sekre ezúton adunk felele-
tet — természetesen a fel-
vetett gondok felelőseinek) 
információi a lap ján . 

— Mikor lesz az Ipoly so-
ron élelmiszerbolt? 

— A Rókus I/B ütem 213. 
jelű épületének teljes foga-
dószintjén, 177 négyzetméter 
alapterületen épül élelmi-
szer- és húsbolt. A kivite-
lezés szerződés szerinti be-
fejezési határ ideje 1985. ok-
tóber 15. Az üzemeltető a 
Csongrád megyei Városellá-
tó Vállalat lesz. 

— Miért csak évente egy-
hivatalban a lakáskiutalási 
szer függesztik ki a lakás-
jegyzéket? 

— A fennálló rendelkezé-
sek értelmében a lakásügyi 
hatóság évenként egy alka-
lommal — gépi adatfeldol-
gozás ú t ján — készít lakás-
kiutalást névjegyzéket. A 
tanács végrehaj tó bizottsága 
által jóváhagyott jegyzék ál-
landó jelleggel, egész évben 
megtekinthető, amelyről 
bárki megállapíthatja, hogy 
hanyadik sorszámmal szere-
pel a listán. 

— Mikor kap új épületet 
városban az egyetlen orvosi 
a csecsemőotthon? Kevés a 
ügyelet. Ezen mikor változ-
tatnak? 

— Csecsemőotthon két he-
lyen működik, éspedig a 
Bal-fasoron valamint a Töl-
tés utcában. Üj otthon lé-
tesítését nem tervezik, mi-
vel a jelenlegiekben megfe-
lelőek a feltételek. Szeged-
nek külön a felnőtt és kü-
lön a gyermekkorú lakosság 

A fáradás mozgásbiológiája 
A fá radás mozgásbiológiájáról rende-

zett tudományos tanácskozást hétfőn a 
pécsi akadémiai bizottság. Az ország nagy 
biológiai kutatóközpontjaiból — Buda-
pestről, Debrecenből, Pécsről és Szeged-
ről — összegyűlt szakemberek elméleti 
munkásságuk legújabb eredményeiről 
számoltak be, illetve azok gyakorlati al-
kalmazásának lehetőségeit és módjai t vi-
tatták meg. Az utóbbi években ugyanis 
több ú j felismerés született a f á radás 
alapvető mechanizmusának kutatásában, 
ezekről folyt a tudományos eszmecsere. 

A fáradás, amely minden tevékenysé-

günknél jelentkezik és küzdünk vele, nem 
csupán negatív jelenség — muta t tak rá 
a tanácskozáson. Az izomzat a fáradás 
következményeként az ú j abb tevékenység 
kezdetén már nagyobb tel jesí tmény nyú j -
tására képes, mint korábban ezt használ-
ják ki edzéseik során a sportolók. A szak-
emberek beszámoltak azokról a vizsgála-
tokról, amelyeket a taradással kapcsolat-
ban végeztek a bányászok, a diákok ós a 
sportolók között. Arra kerestek választ, 
hogy milyen módon lehet elkerülni, illet-
ve mérsékelni a tel jesítményt csökkentő 
elfáradást . 

részére éjjel és munkaszü-
neti napokon biztosított 
folyamatos ügyeleti ellátás. 
A felnőttek részére közpon-
ti ügyeleti szolgálat műkö-
dik. Éjszaka és munkaszü-
neti napokon nappal is két-
két orvos lát ja el a betege-
ket. Ezenkívül szombat dél-
elöíit 8-tól 12-ig Tar jánban 
az orvosi rendelőben egy or-
vos és egy asszisztens tel-
jesít szolgálatot. Szombati 
napokon még délelőttönként 
a kórház ambulanciái , sür-
gős esetben pedig a fü l -orr -
gégészet valamint a sebészet 
Ls fogadja a betegeket. Fo-
gászügyelet külön szervezett. 
Itt munkaszüneti napokon 
este 10 órától a következő 
munkanap reggel 7 óráig, 
munkanapokon pedig este 
10 órától reggel 6 óráig 
lá t ják el a betegeket. Az 
igényeket jelenleg biztonsá-
gosan kielégítik, több ügye-
leti helyiséget a város más 
területén nem célszerű szer-
vezni. 

— Miért nem kapcsolják 
fel az előadások végén a 
lámpákat a kertmoziban? 

— A Csongrád jmegyei 
Moziüzemi Vállalat tájékoz-
tatása szerint az előadások 
után a térvilágítás kötelező 
Az előfordult hibáért elné-
zést, kérnek, a mulasztót f i -
gyelmeztetik. 

— Felhajtanak a gyalog-
járdára a Lomnici utca 33. 
mögött a Körtöltés felől a 
teherautók és a taxisok. Mit 
lehet ez ellen tenni? 

— Gépjárművek fe lhaj tá-
sát a közút mellett lévő 
gyalogjárdára semmi nem 
indokolja. Javasol ják, hogv 
a lakóterület körzetmeabí-
zottja ú t j án kér jenek foko-
zott rendőri ellenőrzést. 

— A 71-es autóbusz he-
lyett mikor lesz troli? 

— A jóváhagyott troli-
buszközlekedés fejlesztésé-
nek programjában szerepel 
a 71-es autóbuszvonal, pon-
tosabban a Bérkert utca— 
Tanács utca—Thököly úti 
nyomvonalon a trolivonal 
kiépítése. A jelenleg ren-
delkezésre álló, viszonylag 
szűk pénzügyi fedezet miat* 
a kiépítés várható idejét 
nehéz meghatározni. 

— Épül-e kerékpárút? 
— Már épült és üzemel a 

Petőfi Sándor sugárúton, a 
Lenin körút és a Shell-kút 
között. De a tervek szerint 
még ebben az évben to-
vábbépül Ságváritelepig. 
Jövőre a Dorozsmai úton 
készítenek kerékpárutat a 
Rókusi körút és a vasúti 

á t j á ró között, majd ezuUin 
I>edig egészen a Bölcs utcá-
ig. 

— Mikor lesz gáz Algynn? 
— Már van vezetékes 

gáz. Erre az évre 1670 mé-
ter önerős gázhálózat-
fejlesztést hagyott jóvá a 
tanács végrehaj tó bizottsága. 

— Makkosházán mikor 
lesz ABC? 

— Szerepel a jóváhagyott 
tervben Makkosházán ABC 
Építése. Az elképzelések 
szerint 1987 decemberében 
adják át. 

— Épül-e gimnázium a 
kenyérgyárral szemben? 

— Igen, az Északi város-
rész é.s Tar ján között a7. 
Agyagos utca—Északi kör-
út—József Attila sugárút — 
Gyevi sor által határolt te-
rületen a gedói iskola, illet-
ve a kereskedelmi és ven-, 
déglátóipari szakmunkás-
képző között építik fel a 24 
tantermes középiskolát, 
amelyhez tornacsarnok. 800 
adagos melegítőkonyha. és 
140 fős étterem tartozik 
majd. 

— Van-e valamilyen terv 
a régi Hungáriával? 

A Délép vezérigazgatója, 
Sipos Mihály a következő 
választ adta : 

— Vállalatunk 1981-ben 
vette át az épületet a Hun-
gurHotelstóI. Szándékunk az 
volt. hogy az erősen elhasz-
nálódott és megrongálódott 
létesítményt teljesen fel-
új í t juk. Célunk részben a 
szállodai kapacitás bővítése; 
részben pedig a vál lalat 
kulturális centrumának ki-
építése, amely városunk kul-
turális életének egyik bá-
zisa lehetett volna. A fel-
újí tás terveit a Csórni terv 
készítette. A he'vzetet nehe-
zítette az a körülmény, hogy 
a Műemléki Felügyelőség 
utólag védetté nyilvánította 
az épületet. Ennek figyelem-
be vételével készült te rvdo-
kumentáció szerint a fel-
ú j í tás költségei 150 milliót 
tesznek ki. Az érvényes 
pénzügyi rendeletek szerint 
az éoiilet felúj í tását álló-
eszköz-fenntartásként nem 
lehet elszámolni, csak mint 
beruházást.. Ennek forrása a 
vállalat fejlesztési alapia. A 
D^ién egyedül nem tudia 
vállalni ezt az összeget, de 
további erőfeszítéseket te-
cviin'- melvnek keretében 
jelenleg egy francia céggel 
folytatunk tárgyalásokat a 
létesítmény megépítésének 
lehetőségeiről. 
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